
ارديبهشت سال گذشته بود كه صنعت مبل و منبت 
ملاير توانست در ليس��ت ميراث فرهنگي به ثبت 
ملي برسد. صنعتي پويا و درآمدزا كه فرصت هاي 
بس��ياري براي ص��ادرات و رقابت با كش��ورهايي 
چون ايتاليا را دارد. علاوه ب��ر اين با توجه به اينكه 
سال گذشته صنعت گران توانسته اند فروش 400 
ميليارد توماني را براي اين بخش به ثبت برسانند 
هم مش��خص اس��ت كه ظرفيت هاي بازار داخلي 
خوب و رضايت بخش است. اما با اين حال به يكباره 
خبرهايي در خصوص كمياب شدن مواد اوليه، گران 
شدن و معضلاتي از اين دس��ت به توليدكنندگان 
مبل و منبت همداني رس��يد. آن هم در شرايطي 
كه قرار بود اين صنعت مرزهاي شهرستان ملاير را 
كنار بزند و در مناطق ديگر استان نيز كارگاه هاي 
توليدكننده لوازم چوب��ي داير و همدان را به قطب 
اول مبل و منبت كشور تبديل كند. اما با اين شرايط 
پيش آمده نه تنها اميدي به كسب رتبه فروش سال 
گذشته نيس��ت، بلكه صنعت گران اين بخش نيز 
نگران اين هس��تند كه دير يا زود ناچار به تعطيلي 
كارگاه هايشان شوند. كارگاه هايي كه گفته مي شود 
تنها در شهرستان ملاير براي نزديك به 30 هزار نفر 

اشتغالزايي كرده اند. 
   افزايش چند برابري قيمت

اين روزها وقتي حرف از كمبود مواد اوليه در ميان 

مي آيد، اولين چيزي كه به ذهن هر كسي خطور 
مي كند كمبود مواد اوليه در اثر تحريم هاس��ت. 
اين در حالي است كه به طور قطع مي توان گفت 
كه هي��چ ك��دام از تحريم ه��ا نمي توانند صنعت 
مبل و منبت همدان را با چنين مشكلاتي مواجه 
كنند. در اي��ن خصوص بخ��ش دار بخش جوكار 
ملاير با تأييد مطالب فوق ب��ه »جوان« مي گويد: 
»اكثر مواد اوليه مورد ني��از صنعت مبل و منبت 
همدان در داخل كش��ور توليد مي شود.« فرهاد 
جهانيان با اشاره به چوب، پارچه و ديگر مواد اوليه 
مصرفي در اين صنعت ادامه مي دهد: »جز مقدار 
محدودي از پارچه ها كه براي مبلمان هاي خاص 
به كار مي رود، مابقي همگي در همين نساجي هاي 
داخلي توليد مي ش��وند.« وي بي��ان مي كند: »با 
توجه به تبليغات خوبي كه در رس��انه ها صورت 
گرفت و جش��نواره هايي كه در اين راستا برگزار 
شد، خريداران مبل و منبت به سمت ملاير آمدند 
و ثبت سفارشات نيز به همين ميزان افزايش يافت. 
اما با توجه به اينكه منبت كاري آن هم به ش��يوه 
سنتي زمان بر است، از همين رو كارگاه ها با مشكل 
زمان بن��دي مواجه ش��دند.«  وي تأكيد مي كند: 
» امس��ال تعداد غرفه هاي نمايشگاهي نسبت به 
سال گذشته سه برابر شده است و اين موضوع خود 
سندي بر پويا بودن اين صنعت است.« جهانيان 

اضافه مي كند: »تنها مش��كلي كه علاوه بر عدم 
هماهنگي تقاضا و عرضه وجود دارد، اين اس��ت 
كه طي يكسال گذشته چوب افزايش 2/5 برابري 
قيمت را تجربه كرده است. اين افزايش قيمت هم 

همسو با تمام گراني هاي ديگر است.«
   اختلاف نظر متوليان بر سر مواد اوليه

در حال حاضر تنها در شهرس��تان ملاير بيش از 
8 هزار كارگاه مبل و منبت ملاير وجود دارد. اين 
را فرماندار شهرستان ملاير به »جوان« مي گويد 
و با اشاره به اخباري كه در خصوص كمبود مواد 
اوليه در استان منتشر شده است، تأكيد مي كند: 
»قبل از بازگشت تحريم ها، براي مواد اوليه اي كه 
از طريق خارج از كشور تأمين مي شد چند تيم از 
اتاق بازرگاني استان به كشورهاي اطراف كه يكي 
از آنها ارمنستان است، فرستاده شد و قراردادهايي 
هم در همين زمينه منعقد ش��ده است.« باب اله 
فتحي اضاف��ه مي كند: »خوش��بختانه اكنون به 
راحتي واردات مواد اوليه از كش��ورهاي خارجي 
انجام مي ش��ود. علاوه ب��ر اين قرار اس��ت برنامه 
ريزي هايي هم در راستاي صادرات مبل و منبت 
به كشورهاي اطراف انجام شود.« اين مقام مسئول 
به صراح��ت تأكيد مي كند ك��ه در زمينه تأمين 
مواد اوليه هيچ مش��كلي وجود ندارد و كارگاه ها 
به خوبي به فعاليت خود ادام��ه مي دهند. با اين 

حال مراد ناصري، فرمان��دار نهاوند در گفت وگو 
با »جوان« مي گويد: »اينكه مي گويند مش��كلي 
در زمينه تأمين مواد اوليه وجود ندارد و صنعت 
گران همچون سال هاي گذشته به فعاليت خود 
ادامه مي دهند نيس��ت و كارگاه ها با مش��كلاتي 
همچون تأمين چوب، پارچ��ه و ديگر مواد مورد 
نياز اين صنعت مواجه هستند كه بايد به سرعت 
از سوي مسئولان اس��تاني وكش��وری چاره اي 

انديشيده شود.«
   با انكار دردي دوا نمي شود

در كنار اين صحبت هاي ضد و نقيض مس��ئولان 
اس��تاني همدان در بخش هاي مختلف، نماينده 
م��ردم ملاي��ر در مجلس ش��وراي اس��لامي در 
گفت وگو ب��ا »جوان« به صراح��ت صحبت هاي 
فرمان��دار نهاون��د را تأييد مي كن��د و مي گويد: 
»به رغم اينك��ه صنعت مبل و منبت در اس��تان 
همدان از جايگاه ارزشمندي برخوردار است، اما 
متأسفانه صنعت گران اين بخش با معضل كمبود 
مواد اولي��ه و احتم��ال تعطيل ش��دن كارگاه ها 
مواجه ش��ده اند.« محمد كاظمي اضافه مي كند: 
»تاكنون هيچ برنامه اي از سوي متوليان استاني 
در راستاي كاهش مش��كلات صنعت گران اين 
بخش انديشيده نشده است.« وي ادامه مي دهد: 
»اين نيز در حالي اس��ت كه س��ال گذشته اين 
صنعت درآم��د 400 ميليارد تومان��ي را نصيب 
اس��تان كرده اس��ت و امس��ال ركود بر آن سايه 
انداخته است.« كاظمي با اشاره به ضرورت ورود 
متوليان براي دادن ش��وك احيا ب��ه اين صنعت 
مي گويد: »ما از وزير صنع��ت، معدن و تجارت و 
مسئولان سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري 
مي خواهيم با برنامه ريزي مشكلات اين بخش را 
برطرف كنند.« علاوه بر ضرورت رفع اين معضلات 
نماينده مردم ملاير ادامه مي دهد: »لازم اس��ت 
ميراث فرهنگ��ي با دادن آموزش ه��اي به روز به 
صنعت گران بر اساس خواسته هاي بازار جهاني، 
شرايط را هم براي صادرات فراهم كنند.« با اين 
تفاسير و آن طور كه مشخص است،  صنعت مبل و 
منبت همدان اين روزها حال خوبي ندارد و انكار 
اين وضعيت از س��وي متوليان نه تنها دردي دوا 
نمي كند بلكه به تشديد مشكلات و حتي احتمال 

افزايش بيكاري هم مي انجامد. 

  خراسان رضوي: مسئول سازمان بسيج رس��انه استان خواستار 
راه اندازي صفحه اي مخصوص دغدغه هاي دانش��جويي در رسانه هاي 
مكتوب و خبرگزاري ها ش��د.   عباس محمديان در اولين گردهمايي 
مديران رس��انه و دبيران تشكل هاي دانشجويي مش��هد كه با موضوع 
»بررسي رس��الت هاي مش��ترك جنبش دانشجويي و رس��انه ها« در 
دانشگاه فردوسي مشهد برگزار شد، اظهار كرد: پيشنهاد مي شود كه 
ميزگردهاي مختلف با حضور تش��كل هاي دانشجويي و مسئولان در 
رسانه ها برگزار و اولين دبيرخانه رسانه اي دانشجويان راه اندازي شود 

زيرا اين خلأ واقعاً احساس مي شود. 
  بوشهر: شهردار بوشهر از حمايت و همكاري شهرداري از هنرمندان 
بوشهري در راستاي اشاعه فرهنگ و هنر و ايجاد شور و نشاط بين مردم 
خبر داد.  سيدنورالدين اميري در نشست با هنرمندان و مسئولان اداره 
كل فرهنگ و ارشاد اسلامي استان بوشهر گفت: هنرمندان سرمايه هاي 
ارزش��مند هر جامعه اي به ش��مار مي آيند از اين رو بايد تلاش شود تا 
بتوانند شرايط مناسبي داش��ته باش��ند.  وي، هنرمندان را به عنوان 
سرمايه هاي فرهنگي اجتماعي شهر دانست و با تأكيد بر حمايت آنان 
افزود: بايد هنرمندان حمايت شوند تا با خاطري آسوده به فعاليت هاي 
فرهنگي خود پرداخته و بتوانند با تأثيري كه بر اجتماع مي گذارند از 

بروز آسيب هاي اجتماعي جلوگيري كنند. 
  فارس: مديركل ميراث فرهنگ��ي فارس گفت: بيش از 120 پروژه 
با حجم س��رمايه گذاري بالغ بر 18 هزار و 600 ميليارد ريال، در حوزه 
ايجاد و گسترش زير ساخت هاي گردشگري استان در حال اجراست و 
پيش بيني مي شود با بهره برداري از اين پروژه ها، بيش از 5 هزار و 200 

فرصت شغلي به صورت مستقيم و غير مستقيم فراهم شود. 
مصيب اميري اظهار داشت: استان فارس به دليل داشتن ظرفيت هاي 
گردشگري طي ساليان متمادي مورد توجه گردشگران داخلي و خارجي 
بوده اس��ت لذا به منظور رفاه گردش��گران ورودي به استان، اقدامات 
كارشناس��ي و برنامه ريزي هاي لازم در جهت جذب سرمايه گذاري و 

توسعه زير ساخت هاي گردشگري صورت پذيرفته است. 
 خراسان جنوبي: مديركل بهزيستي خراسان جنوبي گفت: 262 
مورد فرصت ش��غلي در هشت ماهه س��ال جاري براي معلولان استان 
فراهم شده اس��ت.  علي عرب نژاد اظهار كرد: خراس��ان جنوبي بعد از 
سيستان و بلوچستان و گلستان بيشترين ميزان معلوليت را دارد وي 
بيان كرد: بيشتر معلوليت ها در خراسان جنوبي مادرزادي است هر چند 
نقش حوادث ترافيكي در افزايش معلوليت را نمي توان ناديده گرفت. 

  لرستان: در راستاي ارج نهادن به نقش و جايگاه والاي كتاب و ترويج 
كتاب خواني در جامعه، يكي از ميدان هاي شهر خرم آباد، به نام »كتاب« 
نام گذاري شد.  با پيشنهاد و پي گيري هاي صورت گرفته توسط اداره 
كل كتابخانه هاي عمومي استان لرستان و با موافقت شهردار، تصويب 
اعضاي شوراي شهر و تأييديه فرمانداري خرم آباد، ميدان بعد از پل ۹ 

دي واقع در انتهاي خيابان 60 متري به نام »كتاب« نام گذاري شد.

همكاري ميراث و شهرداري جواب داد
يك گام تا جهاني شدن بندر كنگ هرمزگان

بندركنگ نام شهري در استان هرمزگان است كه بخشي از بندر 
لنگه به حس�اب مي آيد. اين ش�هرداراي جاذبه هاي گردشگري 
مختلفي است و بافت تاريخي نسبتاً بزرگي دارد. بيشتر تاريخچه 
بندركنگ به بندر بودن آن مربوط مي ش�ود. در گذشته اين شهر 
مكاني براي تجار بود و كشتي هاي بزرگي نيز در آن پهلو مي گرفتند 
كه از آنها براي تجارت به هند، بصره، ممباسا و كشور هاي آفريقايي 
اس�تفاده مي ش�د. حالا مديركل ميراث فرهنگي و گردش�گري 
هرمزگان از احتمال ثبت جهاني ش�دن اين بن�در خبر مي دهد. 

    
بندركنگ تا بندرعباس 165 كيلومتر فاصله دارد و مساحت كلي اين 
شهر 5 كيلومتر مربع است. در زمان هاي گذشته، پرتغالي ها بر خليج 
فارس و مناطق اطراف آن تسلط داش��تند و گفته مي شود كه در اين 
دوران، بندركنگ يكي از مراكز مهم دولت پرتغالي ها بوده است. در آن 
زمان در بندركنگ لنگرگاهي س��اخته شده بود كه كشتي هاي بزرگ 
پرتغالي ها در آنجا لنگر مي انداختند. ي��ك قلعه بزرگ به عنوان مركز 
حكومت در آنجا وجود داشت كه اكنون نيز آثاري از آن در كنار دريا در 

زمان جزر آب ديده مي شود. 
   كنگ با كمك تمام ايران جهاني مي شود

بندر كنگ آن قدر قدمت و اهميت دارد كه بتواند چش��م جهانيان را به 
س��مت خودش بگرداند و به همين خاطر مدي��ركل ميراث فرهنگي و 
گردشگري هرمزگان از احتمال ثبت جهاني شدن اين بندر خبر مي دهد.  
رضا برومند با اشاره به اينكه بندركنگ به عنوان پايگاه مركزي مناطق 
جنوبي كش��ور مد نظر اس��ت، مي گويد: »برگزاري همايش منطقه اي 
جنوب و همچنين ايجاد پايشگاه هاي وابسته در شهرستان هاي اطراف 
باعث گس��تردگي آثار ناملم��وس از بندركنگ به ديگر شهرس��تان ها 
مي شود.« وي استفاده از پتانسيل هاي ش��هرداران، دهياران، خيران و 
علاقمندان مردمي در حفاظت از ميراث ناملموس را مهم ارزيابي كرده 
و تصريح مي كند: »ثبت آثار ناملموس حتي توسط اشخاص علاقمند 

موجب ثبت و پويايي اين آثار مي شود.«
طي سال هاي اخير شهردار كنگ تلاش هاي خوبي در راستاي حفاظت 
از بافت تاريخي اين بندر انجام داده است كه باعث شده مديركل ميراث 
فرهنگي و گردشگري هرمزگان، شهردار كنگ را به عنوان مدير پايگاه 
بندرتاريخي كنگ به سازمان ميراث فرهنگي پيشنهاد كند.  در همين 
رابطه ش��هردار بندر كنگ نيز ب��ا اعلام آمادگي ب��راي مديريت پايگاه 
بندرتاريخي كنگ مي گويد: »از تمامي تلاش و امكانات اين شهرداري 
براي ثبت جهاني بندركنگ استفاده مي كنيم.« ايوب زارعي با اشاره به 
اينكه در حال حاضر 320 بادگير در بندركنگ نياز به مرمت دارد، ادامه 
مي دهد: »اميدواريم با حمايت سازمان ميراث فرهنگي اين مهم صورت 
گيرد.« در حال حاضر وضعيت بافت تاريخي كنگ نس��بت به گذشته 
بهتر شده است و آگاهي مردم در زمينه حفاظت و ارزشمندي بافت هاي 

تاريخي بيش از پيش بالا رفته است.  
در بندركنگ حدود 56 هكت��ار بافت تاريخي وج��ود دارد كه حركت 
و اس��كان در ميان آنها مي تواند براي گردشگران بس��يار هيجان انگيز 
باشد. خانه هاي سنتي، بادگير ها و منظره اي زيبا از دريا همگي سفر به 
اين شهر را خاطره انگيز تر مي كند. از جمله جاذبه هاي گردشگري اين 
منطقه مي توان به قلعه لشتان، موزه مردم شناسي، موزه شخصي محمد 
ابراهيمي، مجسمه لنج مسي، پارك جنگي، خانه هنرمندان، خانه صنايع 
دستي،  قلعه پرتغالي ها، خانه گلبتان، برج مدور، بركه پنج تا، بركه دريا 
دولت، بازار ماهي فروشان و جنگل هاي حفاظت شده آكاسياتورتليس 
اش��اره كرد.  در مورد يكي از ديدني هاي بندر كنگ خوب است بدانيم 
كه در سال 12۷3 لنجي شخصي در بندر كنگ ساخته شد كه ۷00 تن 
ظرفيت بار داشت. اين لنج ابعاد بس��يار بزرگي داشت و به همين دليل 
بخش زيادي از آن در زي��ر آب قرار مي گرفت و همي��ن بخش را نيز با 
ورق هاي مسي پوشانده بودند. اين لنج مسي براي مقاصد تجاري مورد 
استفاده قرار مي گرفت و 60 نفر سرنش��ين و 2 ناخدا داشت كه وسايل 
مختلف را به آفريقا، هندوستان، پاكس��تان و يمن حمل مي كرد. تنها 
بازمانده اين لنج نقل مي كند كه در سال 1323 يك هواپيماي ژاپني در 
مسير سفر از آن فيلم برداري كرد و روز بعد زيردريايي آن كشور به لنج 
حمله كرد و آن را از بين برد. در حال حاضر در همان بخشي كه اين لنج 
ساخته شده بود، تنديسي از آن را به ياد قربانيان آن حمله ساخته اند كه 

نمادي از حدود 113 سال پيش است.

بيمه روستايي، بي خاصيت ترين بيمه كشور!
در حال حاضر بيش از 32 ميليون نفر از جمعيت ايران در مناطق روستايي 
زندگي مي كنند و بر همين اس��اس صندوق بيمه اجتماعي كشاورزان، 
روستاييان و عشاير 14 سال قبل و به دنبال مصوبه دولت و در قالب برنامه 
چهارم توسعه تصويب شد و فعاليت آن در راستاي عمل به ماده 3 قانون 
اساسي شروع شد.  در همان زمان، تقويت بيمه اجتماعي، بسط بيمه هاي 
خدماتي براي كشاورزان، ارائه برنامه هاي سرمايه گذاري، توسعه اقتصادي 
كشاورزان، افزايش كارايي نيروي انساني، پيشگيري مهاجرت از روستا به 
شهر و به كارگيري متدهاي جديد كشاورزي از فعاليت هاي اين صندوق 
تعريف شد. اما حالا و با گذشت نزديك به 15 سال معلوم مي شود كه اين 
صندوق نتوانسته به تعهدات خود در قبال روستاييان و عشاير عمل كند 
و كمترين رضايت از آن، گواهي بر اين ادعاست.  روستاييان يكي از اقشار 
زحمت كش و پر تلاش جامعه هستند، گرچه آنها شبانه روز در حال فعاليت 
و كسب منبع درآمد هس��تند اما امنيت شغلي چنداني ندارند و هميشه 
نگران آينده خود هس��تند.  يكي از دلايل مهاجرت روستاييان به سمت 
شهرها اين است كه مهاجران انتظار دارند مانند شهرونداني كه در سطح 

شهرها زندگي مي كنند حمايت و از امنيت شغلي برخوردار باشند. 
حالا براي جلوگيري از مهاجرت ها و ايجاد امنيت رواني براي روستاييان 
و عشايري كه از امنيت شغلي مناس��بي برخوردار نيستند، بيمه شدن 
آنهاست. يعني يكي از الزامات توسعه رفاه اجتماعي، بيمه ها هستند، كه 
دولت با هدف حمايت از روستاييان، عشاير و كشاورزان كشور در سال 
1384 صندوقي را به نام »بيمه اجتماعي كشاورزان، روستاييان و عشاير« 
تأسيس كرد تا اين قشر از جامعه نيز زير پوشش حمايت هاي اجتماعي 
قرار بگيرند.  براساس قانون بيمه شدگان »كشاورزان، روستاييان و عشاير« 
مي توانند از مزاياي بيمه اجتماعي شامل بازنشستگي، كارافتادگي كلي، 
مستمري بازماندگان و نقل و انتقال بيمه اي برخوردار شوند، اما موضوع 
مهمي كه به دغدغه اصلي كشاورزان، و روستاييان تبديل شده، »ميزان 
پرداخت حق بيمه س��اليانه و مستمري« اس��ت كه در آينده قرار است 
دريافت  كنند. چراك��ه اين مقدار بس��يار ناچيز بوده و ب��ا اين وضعيت 
اقتصادي جوابگوي مايحت��اج آينده آنها نخواهد ب��ود.  طبق آئين نامه 
بيمه اجتماعي روستاييان و عشاير )مصوب 1383/11/12 و اصلاحيه 
1384/4/12هيئت وزيران( حق بيمه اجتماعي روس��تاييان و عشاير 
درصدي از درآمد مقطوع روس��تاييان يا عشاير هر منطقه است. تعريف 
روستا و عشاير نيز مطابق قانون تعاريف و ضوابط تقسيمات كشوري – 
مصوب 1362 – مي باشد. طبق ماده 2 آيين نامه كليه افراد روستايي و 
عشاير سرپرست خانوار و نيز دريافت كنندگان مستمري هاي پيري، از 
كار افتادگي كلي و فوت مشمول اين آيين نامه مي باشند. بيمه شده با 
پرداخت 10درصد حق بيمه سرانه خدمات درماني مصوب هيئت وزيران 
دفترچه بيمه خدمات درماني دريافت خواهد نمود و بقيه سرانه به عنوان 
كمك و سهم دولت توسط دولت پرداخت مي شود.  نگاهي به وضعيت 
پرداختي ها از طرف بيمه اجتماعي روستايي و كشاورزي نشان مي دهد 
كه بيمه شدگان حق دارند هميشه ناراضي و گله مند باشند. با اينكه اين 
بيمه اخيراً 10 درصد افزايش داشته، اما در خصوص بازنشستگان تحت 
پوشش آن كه ماهيانه 300 تا 400 هزارتومان دريافت مي كنند، نمي توان 

حرفي زد. مبلغ ناچيزي كه حتي قابل ابراز نيست، چه برسد به دفاع. 
متأسفانه بعد از گذشت سال ها و با اينكه تعاريف خوبي از ميزان حمايت 
و نحوه پرداخت ها به روس��تاييان و عش��اير در قانون ديده شده بود، باز 
هم به علت درس��ت اجرا نش��دن قوانين، حالا به  زعم اكثر كارشناسان 
بي خاصيت ترين بيمه كشور بيمه روستايي است. زيرا بيمه روستاييان 
در هيچ جا اعتبار ندارد. با اينكه براساس قانون بايد پرداخت پول از جيب 
مردم در حوزه درمان به زير 30 درصد كاهش يابد و ۷0 درصد آن را دولت 
بپردازد، ولي اكثر مردم و به خصوص قشر ضعيف در اين زمينه مشكلات 
عديده اي دارند و بيمه ها هم پاس��خگو نيس��تند. به همين دليل بخش 
زيادي از مردم به علت ناتواني بيمه ها حتي حاضر نيستند خود را بيمه 
خويش فرما كنند.  كوتاه س��خن اينكه روستاييان و عشاير زحمت كش 
خواهان توجه بيشتر مسئولان هستند و انتظار دارند كه بيمه روستايي و 
عشايري آنها مانند بيمه تأمين اجتماعي اتخاذ شود، حتي اگر روستاييان 

مبلغ پرداختي شان ساليانه بيشتر از مقدار كنوني باشد. 

حوريه ملكي محمدرضا هاديلو

ب�ا وج�ود اينكه 

محمدرضا سوري
   گزارش 2

هنوز تعدادي از 
نه ه����اي  خا
آسيب ديده زلزله سال گذشته نياز به بازسازي 
دارند، حالا خبر ها حاكي از آن اس�ت كه زلزله 
امسال نيز به بس�ياري از خانه هاي اين منطقه 
خسارت قابل توجهي وارد كرده  كه نياز است تا 
قبل از فرا رس�يدن زمستان س�اخته يا مرمت 
ش�وند؛موضوعي كه موجب ش�د روزگذشته 
اس�تاندار كرمانش�اه در زمينه مي�زان قطعي 
خسارت اخير زلزله به برخي از اين مناطق اعلام 
كند:»طب�ق آخري�ن برآورده�ا در زلزله 6/4 
ريشتري كرمانش�اه 6۰۰ واحد تخريب شدند و 
۳ه�زار و۵۰۰ واح�د ني�از ب�ه تعمي�ر دارند.«

    
21 آب��ان م��اه س��ال گذش��ته ب��ود ك��ه وق��وع 
زمين لرزه۷/3در اس��تان كرمانش��اه موجب ش��د 
تا تعداد قاب��ل توجهي از س��اختمان ها در مناطق 
مختلف فرو ريخته يا دچار خس��ارت شوند.  چند 
هفته پس از اي��ن زمين لرزه رئيس پژوهش��كده 
زلزله مركز تحقيقات راه، مس��كن و شهرس��ازي 
اعلام كرد:»آخرين آمار از ميزان خس��ارات زلزله 
كرمانشاه نش��ان مي دهد به حدود 83 هزار واحد 
آسيب وارد شده است.« علي بيت اللهي افزود:»در 
زلزله كرمانشاه از حدود ۹5 هزار واحد برآورد آماري 
صورت گرفت كه نش��ان مي دهد حدود 83 هزار 
واحد آسيب ديده اند و از اين تعداد حدود 18 هزار 
واحد دچار تخريب كامل شده اند. بقيه واحدها غالباً 
در بخش سيستم سازه س��الم مانده اند اما اجزايي 
مثل ديوارهاي جانبي يا تيغه ها فرو ريخته يا ترك 
خورده اند كه نياز به تعمير دارن��د.« وي ادامه داد: 
» از مسكن هاي مهر هم حدود هزار و ۷00 واحد از 
نوع تعميري است و حدود 40 واحد در اسلام آباد 
غرب تخريب كامل ش��ده اند. در سرپل ذهاب كه 
عكس هاي آن بيشتر منتشر ش��ده است قسمت 

اسكلت آنها سالم به نظر مي آيد و صرفاً نياز به تعمير 
دارد. ۷8 مدرس��ه نيز در جريان زلزله كرمانش��اه 

تخريب شده اند كه از نوع بنايي فرسوده بودند.«
   زلزله 4 آذر فقط تخريب داشت 

حوالي ساعت 20 :۷  چهارم آذر بود كه زلزله اي به 
قدرت 6/4 ريشتر برخي از مناطق كرمانشاه را لرزاند.  
هرچند اين لرزش زمين تلفات جاني نداش��ت، اما 
در نهايت منجر به زخمي شدن بيش از ۷50 نفر و 
آسيب رسيدن به هزار و ۹00 روستا شد.  سرانجام 
روز گذشته بود كه استاندار كرمانشاه اعلام كرد:»در 
زلزله 6/4 ريشتري كرمانش��اه 600 واحد تخريب 
ش��دند و 3هزار و500 واحد نياز به تعمير دارند.« 
هوشنگ بازوند با اشاره به آمار خسارت هاي هردو 
اين اس��تان افزود:»در زلزله ۷/3 ريشتري 21 آبان 
سال گذشته 1241 ميليارد تومان و در زمين لرزه 
6/4 ريشتري 4 آذر امسال نيز 268 ميليارد تومان به 
زيرساخت هاي استان خسارت وارد شد.« از آنجا كه 
تاكنون از خسارت 1241 ميليارد توماني زلزله سال 

گذشته به زيرساخت ها ۷00 ميليارد تومان آن ابلاغ 
شده و 48 درصد اين رقم تخصيص داده شده است 
اين مهم سبب شد تا استانداري كرمانشاه از دولت 
درخواست رديف بودجه كند.  استاندار با تأييد اين 
مهم اظهار داشت:»درخواست داريم  رديف مستقلي 
در بودجه سال آينده براي بازسازي زيرساخت هاي 
آسيب ديده اس��تان در نظر گرفته ش��ود و در اين 
زلزله متأسفانه شاهد نابود شدن طرح هاي هادي 
روستايي و آسيب جدي معابر شهري نيز بوديم كه 
براي جبران اين مشكلات انتظار مي رود در بودجه 
سال آينده رديف مستقلي لحاظ شود.« بازوند بيان 
كرد:»همچنين درخواس��ت اختصاص 100 هزار 
تن قير رايگان براي بازس��ازي راه هاي روستايي و 
معابر شهري آسيب ديده و همچنين 30 هزار تن 
آهن با قيمت سابق براي بازسازي مناطق زلزله زده 
به استان را داريم تا كارها سريع تر دنبال شود.« به 
گفته اين مسئول طبق برنامه بايد تا سه ماهه سال 
آينده بازسازي واحدهاي روستايي به اتمام برسد كه 

تلاش است اين كار زودتر و تا پايان امسال به نتيجه 
برسد و بازس��ازي واحدهاي شهري هم سال آينده 
به اتمام مي رس��د.   وي همچنين با اشاره به گراني 
مصالح ساختماني گفت: »در سفر اخير معاون اول 
رئيس جمهور خواستار تخصيص مبلغي بين 3 تا 5 
ميليون تومان كمك بلاعوض مجدد به افراد زلزله زده 

شديم كه اميدواريم در دولت تصويب شود.«
   علت تخريب ها از نگاه كارشناس

محل ساخت وس��از با توجه به ق��رار گرفتن روي 
گسل ها در كنار اس��تفاده از مصالح درجه يك و به 
كار بردن تمامي استانداردها در ساخت ساختمان ها 
از مواردي است كه مي تواند منجر به كاهش تلفات 
و خسارات در زلزله ها شود؛مسئله اي كه در بيشتر 

موارد مورد غفلت قرار مي گيرد. 
رئيس پژوهشكده زلزله مركز تحقيقات راه، مسكن 
و شهرسازي با تأييد اين موارد بيان كرد:»اكيپ هاي 
ما براي بررسي دقيق تر به منطقه رفته اند تا مصالح، 
خاك س��اختمان ها و پي آنه��ا را بررس��ي كنند. 
برآوردهاي ما نشان مي دهد حتي در زون خط گسل 
زلزله در مناطق كوئيك، س��رپل ذهاب، روستاي 
پيران يا ازگله ساختمان هايي كه مقررات مهندسي، 
توصيه هاي آيين نامه 2800 و مقررات ملي ساختمان 
را رعايت كردند س��الم ماندن��د و دركمال تعجب 
مي بينيم سرپا هس��تند. اين نشان مي دهد كه اگر 
اين مقررات جدي گرفته شود تلفات بسيار پايين 
مي آيد.« علي بيت اللهي افزود:»نوع آسيب ديدگي 
ساختمان ها حاكي از آن است كه مصالح در منطقه 
به خصوص از نظر كيفيت بتن بس��يار پايين است. 
همچنين تغيير نقش��ه س��اختمان بعد ازگرفتن 
پروانه توس��ط مالكان در تش��ديد تخريب ها مؤثر 
بوده است؛چراكه اين تغييرات محاسبه شده نيست. 
يكسري ديگر از خسارات مربوط به ديوارهاي حائل، 
تيغه هاي درون خانه ها و همچنين ديوارهاي جانبي 
است كه به تير، ستون يا سقف و كف طبقات متصل 

نمي شوند و بر اثر لرزش فرو مي ريزند.«

هوار خسارت زلزله امسال بر سر خرابي هاي سال قبل كرمانشاه
 زلزله چند روز پيش در حالي اتفاق افتاد كه به گفته استاندار كرمانشاه 

برای خسارت ۱۲4۱ ميليارد توماني زلزله سال گذشته تاكنون فقط۷۰۰ ميليارد تومان اختصاص يافته است

به يكب�اره خبرهاي�ي در خصوص 
كمياب ش�دن م�واد اولي�ه، گران 
ش�دن و معضلاتي از اين دس�ت به 
توليدكنندگان مبل و منبت همداني 
رسيد آن هم در شرايطي كه قرار بود 
اين صنعت مرزهاي شهرستان ملاير 
را كنار بزند و همدان را به قطب اول 

مبل و منبت كشور تبديل كند
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قلب مبل و منبت همدان نيازمند  توجه مسئولان
 نماينده مردم ملاير در مجلس در گفت وگو با »جوان«: 

صنعت مبل و منبت 4۰۰ ميليارد توماني همدان امسال با اهمال كاري متوليان در تأمين مواد اوليه با معضل ركود روبه روست

براي نخستين بار در پتروشيمی تبريز
 اكسيداسيون حرارتي 

با قابليت بازيابي انرژي انجام شد    
بزرگ ترين پروژه زيست محيطي به روش    آذربايجان شرقي
اكسيداسيون حرارتي با قابليت بازيابي 
انرژي در واحد ABS شركت پتروشيمي تبريز به  بهره برداري رسيد. 
مديرعامل پتروش��يمي تبريز گفت: واحد ABS ب��ه روش RTO براي 
نخستين بار در كشور، امروز در مجتمع پتروشيمي تبريز به بهره برداري 
رسيد.  سياوش درفش��ي افزود: واحد ABS پتروش��يمي تبريز، تحت 
 ABS كره جنوبي، پليمر Cheil- Samsung ليس��انس ش��ركت
)آكريلو نيتريل بوتادين استايرن مونومر ( توليد مي كند و ظرفيت توليد 
اين واحد 30 هزار تن در سال اس��ت.  وي ادامه داد: شركت پتروشيمي 
تبريز با هدف جامه عمل پوش��انيدن به تعهدات زيس��ت محيطي خود 
در قبال كاركنان و جامعه و به موازات اجراي پروژه هاي متعدد زيس��ت 
محيطي در كل مجتمع، اجراي پروژه فوق در واحد ABS را از سال 13۹5 
در دس��تور كار خود قرار داد.  مديرعامل پتروشيمي تبريز اظهار داشت: 
در روش اكسيداسيون حرارتي با قابليت بازيابي انرژي گازهاي فرآيندي 
اكسيد شده و پس از سوختن كامل به CO2 و H2O تبديل مي شوند، 
براي ايجاد دماي اوليه مورد نياز اكسيداسيون، انرژي لازم از طريق احتراق 
گاز طبيعي تأمين مي شود انرژي حاصل از اكسيداسيون گازهاي فرآيندي 

به حدي است كه واكنش با انرژي آزاد شده ادامه مي يابد. 

پرواز اراك –  تهران و بالعكس راه اندازي شد   
استاندار مركزي از راه اندازي پرواز اراك - تهران     مركزي 
و بالعك�س در ف�رودگاه اراك خب�ر داد. 
سيدعلي آقازاده در آيين راه اندازي پرواز تهران در فرودگاه اراك، گفت: 
 ATR اولين پرواز رسمي تهران به اراك و بالعكس توسط هواپيماهاي
جديد كه از محصولات برجام هستند با تلاش همه مسئولان و به دنبال 
مذاكراتي كه طي 8 ماه گذشته انجام شد، راه اندازي شد.  وي ضمن ابراز 
اميدواري براي دائمي بودن اين پرواز، دائمي شدن آن را مستلزم حمايت 
همه مردم، دس��تگاه هاي دولتي و بخش خصوصي به ويژه كارخانجات 
توليدي اس��تان دانس��ت و افزود: واحده��اي توليدي صنعتي اس��تان 
مأموريت هاي زيادي ب��ه مقصد تهران دارند و باي��د از اين ظرفيت براي 
دائمي شدن اين پرواز استفاده كرد.  اين مقام ادامه داد: اين پرواز فعلًا يك 
روز با چهار سورتي پرواز انجام مي شود و اگر استقبال خوبي از طرف مردم 
و بخش خصوصي صورت بگيرد حتماً تع��داد اين پرواز در ديگر روزهاي 
هفته افزوده خواهد شد.  وي با بيان اينكه همزمان با اين افتتاح، يك شبكه 
آموزشي هوايي هم در اين فرودگاه به بهره برداري رسيد گفت: اين مدرسه 
با استفاده از حدود 10 فروند هواپيماي سبك به علاقمندان خلباني در 
سطح كشور خدمات آموزشي ارائه مي دهد.  آقازاده افزود: اميد است در 
آينده نه چندان دور يكي از ايرلاين هاي جديد كشور كه قصد دارد در اراك 
شركت خود را مستقر كند، در اين فرودگاه حضور پيدا كند.  وي با بيان 
اينكه استان مركزي علاوه بر ارتباط خوبي كه در سطح كشور با تهران و 
ديگر استان ها دارد، به لحاظ ظرفيت هاي صنعتي و كشاورزي مثل گل و 
گياه مي تواند محصولات خود را به ويژه در حوزه گل و گياه مستقيماً از اين 

فرودگاه به خارج از ايران صادر كند و اين مهم در دستور كار است.

حال صنعت مبل و منبت همدان خوب نيست. صنعتي كه همين ارديبهشت 
سال گذشته به ثبت ملی رسيد و هنوز به روزهاي اوج خود نزديك نشده، افول 
را در پيش گرفته است. صنعت گراني كه سال گذشته توانستند بيش از 4۰۰ 
ميليارد تومان فروش را ثبت كنند، اين روزها درگير چانه زدن بر سر قيمت مواد 

اوليه هستند. موادي كه اغلب آنها در داخل كشور توليد مي شود و هيچ دليلي 
جز كم توجهي متوليان براي ناياب شدن آنها وجود ندارد. از همين رو لازم است 
هرچه سريع تر برنامه اي اساسي از سوي اداره صنعت، معدن و تجارت و همچنين 
اداره ميراث فرهنگي همدان براي جلوگيري از اين مشكل در نظر گرفته شود. 
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